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Megcsörrent a telefon...

■ Kovács Kálmán Közlekedési-, 
Hírközlési-, Vízügyi Minisz
tériumi államtitkár budapesti 
•akásában április 6-án, amikor 
a térségi távbeszélőhálózat ün
nepélyes átadásakor feleségé
nek telefonált.
Ezzel a jelképes telefonhívással 

erült sor Nyíracsád és Nyír
mártonfalva, valamint az egész 
kistérség digitális telefonköz
pontjainak és kiépített tele
fonhálózatának átadására.
A korábbi előfizetők m ár a 
múlt év végén használatba 
lehették  a korszerű távbeszé- 
•ovonalat, azonban az új előfi
zetők zöme csak ez év tavaszán 
*aPta meg a készülékét.

, ünnepélyes átadás alkal- 
.^ b ó l  Balogh János, a MA- 

, Debreceni Igazgatója 
ajekoztatta a jelenlévőket a 

nyolc k iépülést érintő (H ajdú- 
^ tnson , Nyíradony, Nyíracsád, 

yirmártonfaiva, Nyírábrány, 
, U P’ v ámospércs, Ú jléta) 

eruházás szükségességéről, 
tp\ f  ^ rs^g igen korszerűtlen

/PH , nlCÖZPOnt0kkal éS hátó-
3 rendelkezett, így idő- 

^  vo*t az önkorm ányzatok 
kérelm i!' telefonigénylők jogos
a , !  .teljesíteni. 
a ^ 'Á V  reméli, hogy ezzel

agy ^rtékű fejlesztéssel hoz

zájárult a térség gazdasági fej
lődéséhez is.
Kovács Kálmán politikai állam
titkár ünnepi beszédében 
hangsúlyozta, hogy az itteni 
fejlesztés lépcsőket kihagyva 
haladt előre, hiszen világszín
vonalú technika telepítése 
történt meg.
A  Kormány és ezen belül a 
Közlekedési-, Hírközlési és 
Vízügyi Minisztérium hason
lóan az elm últ időszakhoz, 
nagy figyelmet fordít a vidék, 
és különösen az elm aradt té r
ségek fejlesztésére.
Az ünnepi beszédek elhang
zása után A ntal G ábor Nyír- 
m ártonfalva polgárm estere fel
kérte az államtitkár urat a há 
lózat jelképes átadására, 
melynek m egtörténte u tán  a 
Művelődési H áz kiscsoportjai 
színvonalas m űsort m utattak  
be a meghívottak részére.

A  program  zárásaként a ven
dégek m egtekintették a nyír- 
acsádi digitális távbeszélő- 
központot, a m űem lék refor
m átus tem plom ot és részt 
vettek a kivitelező H IR -K ER  
Bt. által ado tt fogadáson.

P ető  S án dor

i A ^ b e s z é lő -h á ló z a t  átadási ünnepség közönsége
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Falusi turizmus 
Guth-Ligetalján

Nyíracsád, Nyíradony, 
Nyírmártonfalva pol
gárai 1994-ben e há
rom település közre
működésével Guth-Li- 
getalja Idegenforgalmi 
Egyesülés jött létre. 
Célja a települések ide
genforgalmának fel
lendítése, értékeink be
mutatása, a falusi tu
rizmus elterjesztése. A 
turizmus fellendülése az 
itt lakóknak kereseti 
lehetőséget jelenthet
ne.
Kérjük, jelentkezzenek  
azok, akik szálláslehe
tőséget tudnak bizto
sítani az ide érkező tu
risták számára. Lakó
ház, nyaraló, tanya, va
dásztanya, présház stb. 
A pontos címet, a szál
láshelyen elhelyezhető  
személyek számát, tisz
tálkodási, étkezési, szó
rakozási lehetőség le
írását kérjük leadni a 
következő címeken: 
Nyíracsád:
Mező György Görög 
katolikus parókia 
Nyíradony:
Frank Jópef,
Debreceni út 1. sz. 
Nyírmártonfalva:
Antal Gábor, 
Polgármesteri Hivatal.
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Községünk dísze lesz a Petőfi tér
A  község főterére és 

közvetlen környékére, ahol a 
legtöbbet járunk, elkészült a 
beépítési terv.

E tervet a Sevillai Világ- 
kiállításon nemzetközi sikert 
aratott templom tervezőjé
nek és építőjének Makovecz 
Imrének irodája a M A- 
KONA KFT. készített.

A  terv visszaállítja a haj
dan volt beépítést - az utca
fronton megjelenő hom 
lokzatot.

Az 1960-as évek után 
épült jó állagú épületek 
homlokzatát, amennyiben a 
terve és az épület rendelte
tése megengedi, egy egy
szerű térlefedéssel, árkád
dal növeli meg és így rögtön 
előáll a m egfelelő beépítési 
rend.

Az egész terven belül 
ennek talán a legszebb 
példázata a Petőfi tér 9-14. 
szám, azaz a Posta és 
Gyógyszertár közötti be
építés. Ez az oldal szinte  
adja magát, mivel itt maradt 
fenn az utókor számára a 
legtöbb, háborút megelőzően  
épült ház.

A  térszerkezetbe teljesen  
új épületet kell tervezni a 
Rákóczi u. 1. számú iroda 
helyére, míg az ehhez  
szervesen kapcsolódó
szennyvízátemelő és Fehér 
Akác presszó elkerítését 
ehhez kell igazítani.

Szintén új épület kerül a 
Szatmári u. 2. sz. telekre, 
mely még magán hordozza 
és hordozhatja a téren 
kialakítandó beépítési m ó
dot. A  fentebb leírt két 
telekre már egészben, illetve 
részben el is készültek az 
építési engedélyezési tervek.

A  Petőfi tér déli oldalán 
lévő Öregek Napközi Ott
hona és vasbolt közötti 
szakasz szintén beépítésre 
vár, ami most elég rende
zetlen képet mutat.

Már a község Általános 
Rendezési Tervében is 
szerepel, hogy erre a terü
letre egy szolgáltatóház 
építése van tervezve.

Ez elsősorban a vállal
kozókat érdekelheti, hiszen 
nekik lehetne ebben az 
épületben üzletet, irodát 
nyitni. Erre a helyre építhető

egy tetőtérbeépítéses épület 
együttes, m elynek hom 
lokzat magassága 4,50 m. E 
beépítései kapcsolatban 
érdeklődőket várunk.

A  szolgáltatóház a jelen
legi vasboltot is magában 
foglalja, de ennek beépítése 
a Nyírvidéki ÁFÉSZ hozzá
állásától függ.

A beépítési terv tükrözi 
azt, hogy a Petőfi tér nem  
akármilyen képet kell, hogy 
mutasson, hanem a m űem 
léki Árpád-kori templomhoz 
méltónak kell lennie épí- 
tettségében és színvilágában 
is.

A  terv iránymutatásként 
szolgál az elkövetkezendő 
években, évtizedekben. 
Nagyobb átalakítások, új 
építések esetén ezt kell al
kalmazni.

A  beépülés esetén a már 
elkészült vízelvezetéssel, 
világítással, útburkolat
építéssel méltóképpen
fogadhatjuk az erre jövő 
idegeneket.

Pető  Sá n d o r

V Y / / / / / A / /á y y ',

\  SZOLGALTATO- É5 ÜZLET HÁZ
A c ik k b en  leírt pályázatot erre az épületre  lehet benyú jtan i



Megőrizni a polgárok bizalmát...
Beszélgetés Dr. Szántó Mihály országgyűlési képviselővel •  M M * I—in

A Hajdú-Bihar megyei 4. sz. 
választókerület 13 településének - 
köztük Nyíracsádnak - országgyűlési 
képviselője Dr. Szántó Mihály. 
Hétfőtől szerdáig Budapesten tesz  
eleget képviselői feladatainak, a hét 
többi napján a területi teendők m el
lett állatorvosként praktizál.
Vasárnap délután beszélgetünk, ekkor 
tud időt szakítani. M ég frissek az 
előző esti élm ényei, Hajdúhadházon 
egy kibővített pártgyűlésen tájé
koztatta választóit.
Az egyik hozzászóló - idézi fel a 
képviselő -  szóvá tette, hogy jól 
informált vagyok az egyszerű emberek 
életéről é s  reálisan látom a helyzetet. 
Válaszul elmondtam e gyűlésen , hogy 
2 5  éve  ezek között az egyszerű  
emberek között é lek , hiszen a falusi 
emberek nagy többsége az egyszerű  
emberek körébe tartozik, é s  minden 
nap találkozom az emberek prob
lémáival.
Most lehetőségem  van arra, hogy a 
parlamentben részt vegyek országos 
jelentőségű döntésekben, egy óriási 
látószögnyílás történt.
Nemcsak a helyi kis egyszerű  
problémát látom, hanem egy ország  
problémáját.
- E nnek  a keleti, szegény mező
gazdaság i területnek m ások a  
problém ái?
- Is-is. Nem lehet így leszögezni, hogy 
keleti országrész. Azt, hogy az ország 
három régióra osztható, továbbra is 
vallom: Tiszántúli rész, Budapest, 
Dunántúl.
E területnek az egyszerű lakossága is  
mezőgazdaságból szeretne m egélni, és  
pont olyan problémája van, mint a 
N yírségi-Ligetaljai lakosságnak.

M egveszik -e a z  áru t?
- E z term észetföldrajzi adottság. De a 
term előt igazából az érdekli, h o g y  az 
áruját m egveszik-e?
- Hajdú-Bihar m egye is három részre 
tagolódik: van egy löszhát, ahol ha 
nem felejtenek el vetni, akkor
csodálatosan aratnak, van egy bihari
térség, ahol a term előszövetkezetek is 
még megmaradtak, és  12 arany
koronás föld, amiben azért még lehet 
gazdálkodni; és  van ez az én válasz
tókerületem, ahol azért van meg a 
föld, hogy luk ne legyen.
De term észetszerűen itt is élnek
emberek, akiknek meg kell élniük.
- H ogyan?
- Nagyon szorgalm as kétkezi mun
kával.
- D e szorgalomban itt nincs hiány.
- Sőt. Ezek az emberek azok, akik 
látástól vakulásig hajtanak, akik
egy-egy nagy család i esem ény  
alkalmával vesznek ünneplőt, mert 
egyébként január 1-től decem ber
31-ig  dolgoznak. Én mint a
M ezőgazdasági Bizottságban dolgozó  
ember felvállaltam a tájegységben
élők m enedzselését.
- E z gya ko rla tila g  m it je len t?
- Mindig elmondom, hogy ez külön 
kategória, mármint a m ezőgazda
ságban dolgozó emberek.
Akikre gondolni kell, hiszen ők 
korábban a term előszövetkezetekben  
dolgoztak - é s  ezek az emberek  
elvesztették a szociá lis biztonságukat, 
mert elveszett a szerény bevételük is, 
és  itt vannak alig szakértelem m el, 
kevés eszközzel, néhány katasztrális 
hold földdel é s  egy teljes 
bizonytalansággal.

A régi agyondotált termelő- 
szövetkezet ezért annyit megtett, hogy 
integrálta a termelést.

Ma nagyon sok ember csak ad hoc 
csinálja az állattenyésztést, akár 
uborka vagy paprika termelést.

- Ez nem piacgazdaság. A szö
vetkezést kell szorgalmazni. Vannak 
már ennek csírái. Például málna
termesztéshez adnak szaporító 
anyagot, m egelőlegeznek málna
ültetvényt.
- Most m egnőtt a m álnatelepítési kedv. 
Jó  á r ígérkezik. De ha  m indenki 
m álná t rak?
- Én azt mondom, ettől nem kell félni. 
Ciklikusság van benne, de ha van 
árualapod, akkor van m egélhetési 
alapod is. Ha nem foglalkozol sem 
mivel, akkor nincs miből megélni.
- És az á lla ttartás?  5 -6 0 0 0 ,- Ft egy  
választási m alac.

Valamikor Magyarországon 10 
millió sertés volt. Aztán összeomlott a 
keleti piac ezért értékesítési gondok 
voltak. Amikor a bekerülés több lett 
mint a felvásárlás, nem tartottak
tovább sertést az emberek.
Igaz, a piacgazdaság versenyhelyzetet 
teremt, de ez az ország még nem érett 
meg a piacgazdaságra.
Az államnak kell egy irányító,
beavatkozó készségének lennie, mert 
ha így elszalad a kereslet, hol a 
kínálat é s  akkor egyszer nagy
csattanás lesz.
- Tehát a m egoldás?
- Garantált árat.
- K i garan tá lná?
Az állam. Garantált árat kell bizto
sítani a kukoricánál, a búzánál, a tej
nél, a szarvasmarhánál, sertésnél.
- Várható ebben előrelépés?
Várható. A búzára, kukoricára, 
marhára már van garantált ár.
- A többinél?
- 1996-tól lesz.

-  M i lesz a  tú lterm eléssel?
- Ha túlterm elés lesz, m i történik?
Az állam majd fölvásárolja. Kell egy  
bizonyos határ, amikor az állam  
tudatosan fölvásárolja, mert különben 
ellátási gondok lesznek.
Nyugaton évszázados hagyományok 
alatt kialakult egy piaci m echa
nizmus, itt is  ki fog alakulni csaknem  
egy-két éven  belül.

És éppen ezért kellenek garantált 
árak, hogy ha valaki elkezd valamivel 
foglalkozni, az hasznot hozzon 
számára. Term észetesen azt kell 
termelni, ami az adott területre való.
- A gazdálkodók szívesen  fejleszte
nének, ha seg ítséget kapnának.
- Az elm últ hosszú évek  során - ezt 
nem az utolsó kilenc hónap eredm é
nyezte - a magyar gazdaság nehéz 
helyzetbe került.

Most van egy pénzszűkítés, ami 
mindenütt éreztetni fogja hatását. 
Pótköltségvetést kell készíten i, a 
befektetési lehetőségek szűkülnek, 
mert hitelfelvételi lehetőség  nincs. És 
ilyen kamatterhek m ellett nagyon meg 
kell gondolni, hogy az ember mibe 
fektessen.

13  település tartozik a 
választókerületbe , hog ya n  lehet igazán  
képviselni m in d eg yike t?
- Úgy, hogy nagyon soknak hasonló az 
adottsága, a problémája.
A nyírségi tájjelleg, a 
m unkanélküliség. Az a legnagyobb  
baj, hogy csak három hejyen -
Álmosdon, Bagamérban, Hajdú
hadházon - maradt meg a szövetkezet.
- Ezek m ost h o g y  fu n k c io n á ln a k?
- Működnek. A többi községben, 
városban el kell érni, hogy a szövet
kezés alapján legyen meg az informá
ció , közösen tudjanak bizonyos
m űveleteket e lvégezn i, közösen
értékesíteni. Ism étlem , nyugati
mintára szövetkezni kell.
- E hhez kapnak  va lam i m otiváció t, 
segítséget?
- Igen, ha igénylik.

F alu g a zd á sza  vá loga tja
- Az elm últ korm ányzási ciklus ala tt 

fa lu g a zd á szo k  kezdték  m eg  
m űködésüket. M i a helyzet?  Válto- 
zott-e a m egítélésük, fe la d a tk ö rü k?
- Feladatuk az összes term elés m eg
szervezése, az integráció végzése, az 
értékesítés seg ítése , de még más 
dolguk is van.

A falugazdászok egy része tudja 
kötelességét, egy részük k eveset tett. 
Június 3 0 -ig  kötötték meg velük a 
szerződést, mert nem tudjuk, hogy a 
jövőben az agrárkamara veszi át he
lyettük a feladatot vagy pedig ők 
integrálódnak az agrárkamarába.
- M ely ik  lenne jó ?
- Az agrárkamara. Am elyik életrevaló  
falugazdász, az a szakmai ism ereteit 
hasznosíthatja a kamarában, aki meg 
nem m egfelelő, azt el kell felejteni.
- H ogyan f é r  bele a hé t napba a 
képviselői m u n ka  és az állatorvosi 
praxis?
- Nehezen. Annak idején, amikor 
felkértek engem  a választási m eg
méretésre egy fe ltételle l vállaltam; ha 
a szakmától nem szakadok el.
Ezt tanultan, ezt szeretném  csinálni 
életem  végéig. Az egészségügyi 
szolgálat az állatorvoslás a 
m unkalehetőség m ellett a hobbim is. 
Én még nem fáradtam bele , ma is 
ugyanúgy együtt tudok érezni és  
izgulni a gazdával, mint 2 0  éve. 
Amikor szerdán jövök hazafele, már 
hívom a kollegákat, tartom a 
kapcsolatot az á llategészségügyisek
kel. Beérve a faluba már veszem  is a 
fehér köpenyt. Hétfőn is  nem egyszer  
betegtől indulok vissza Budapestre.
- M ilyen törvény elkészítése fo ly ik ?  
E gyálta lán , ho g ya n  szü letik  m eg  eg y  
törvény?
Jelenleg a privatizációs törvénnyel, a 
környezetvédelm i, illetve a szövet
kezeti törvénnyel foglalkozunk. A 
képviselő megkapja a tervezetet. 
Ki-ki módosító indítványt ír hozzá. Ez 
lehet egyéni vagy munkabizottsági. 
Ezt beterjeszti a házelnöknek és  
akkor a bizottságok - így a mienk is - 
megtárgyalják. Az előadó vélem ényt 
mond, hogy a kormány egyetért vagy 
nem a módosítással.
Ezt a bizottság m egvitatja, a vita után 
szavazunk, hogy a bizottság egyért a 
módosítással vagy sem . Ha az 
előterjesztő a kormány részéről 
egyetért a javaslattal, akkor a 
kormánypárti képviselők voksukat 
adják és akkor úgy lesz  beteijesztve a 
ház e lé  a plenáris ü lésen , hogy a 
M ezőgazdasági B izottság egyetértett.
- Volt ú g y , h o g y  nem  értett egyet a  
korm ány  vélem ényével?

- Volt. A m ezőgazdaságból származó 
jövedelem  adóm entes sávja kapcsán. 
Mi 1, 2  m illiónál kívántuk volna  
meghúzni a határt. Itt vita volt, min
denki belátása szerint szavazott.

A h o zzá szó lá s  tá rg y a
- És a pártfegye lem ?  Azt m on d já k , 
szigorú?
- Ez olyan dolog, ha én érzelm ileg  
eldöntöttem, hogy nem szavazom  meg, 
akkor nem szavazom meg.
Egyértelmű dolog, hogy kormánypárti 
képviselő nem szavazhat rendszeresen  
a kormány döntései e llen , de ha azt 
mondja, hogy meg tudja védeni az 
álláspontját egy adott törvény- 
tervezetről, megteheti.

Készül-e hozzászólásra a 
parlam entben?
- Két témakörben szeretnék majd 
szerepelni. Egyik az á lla tegész
ségügyi, a másik a vadászati törvény. 
Mindkettő most van kidolgozás alatt. 
A mezőgazdasági munkabizottság 
részéről valószínű, hogy ha ennek  
nem lesz  különösebb akadálya, a 
munkabizottság vélem ényét én fogom  
elmondani.

Többször já r t N yíracsádon. 
Tájékoztatta  pártja , az M S Z P  tag ja it 
m unkájáról. Tervez-e ny ílt napot, 
tá jékoztatót a  lakosság szélesebb köre 
részére?
- Ahova m eghívnak, oda elm egyek. 
Mint em lítettem , szombat este  voltam  
ilyen találkozón, a Nyírmártonfalvi 
polgármester is je lezte , hogy meghív a 
falugyűlésre. D e voltam Nyíracsádon  
is, a telefonközpont átadásán. Most 
készülnek az április 12-i csom agterv  
megvalósító rendelkezései. Ezek 
m egism erése után felkészülten, 
szívesen  tartok fórumot.

Mi lesz  a z  íg é re te k k e l?
Forintleértékelés , pénzrom lás , 

csökkenő szociális ju tta tá so k .

tandíjkötelezettség. A választási 
ígéretek nem  erről szóltak. M it 
tapasztal a  körzete m egérti, egyetért 
vagy  elfogadja , netán elutasítja az 
április 1 2 -i csom agot?
- Vérm érséklet kérdése. Van, aki 
szem em be vágja: nem ezt ígértétek. 
Nagyon megkritizálnak egy szociá lis  
érzékenységgel megáldott szocialista  
párti intézkedéscsom ag-tervet. 
Viszont nagyon sokan azt mondják, 
hogy hol volt kilenc hónapig a 
kormány. Mire várt? Van, aki nagyon 
kritikusan azt mondja, hogy már 
ősszel meg kellett volna lépni.
Békessy már nagyon régen 
mondogatta, hogy nagyon komoly a 
gazdasági probléma az országban, de 
én úgy hiszem , a kormány nem volt 
felkészülve arra, hogy ennyire nehéz 
a helyzet.
- Ebben az április 1 2 -i bejelentésben a 
koalíció  tag ja i közt n agy  az összhang, 
teljes az egyetértés.
- Én azt mondom, hogy ezt a koalíciót 
mindenképpen fenn kell tartani. 
72% -os kormányzati erő óriási nagy, 
é s  kölcsönösen az mindkét fél 
részére. Az érdem eket egyenlően, de 
a nehézségeket is  é s  a fe le lősséget is 
ugyanúgy fel kell vállalni. Nem  
szabad azt m egengedni, hogy az 
MSZP lép é s  az SZDSZ belső  
ellenzékké váljék. - A szociá lis és  
liberális elv nem egy testvérelv.
- Nem, de úgy gondolom, hogy adott 
feladatokhoz lehet együttműködni és  
igazodni.
- Pártokról lévén szó h a d d  kérdezzem  
m eg a  civil em berek sokszor 
m egfogalm azzák, h o g y  a  pártok  
tartsák e l m aguka t. Ne költsön erre az 
á lla m  az adófizetők pénzéből. M ost 
15% -os csökkentés lesz a 
tám ogatásban. Helyes?
- H elyesnek tartok további szűkítést 
is , de bizonyos állam i támogatás kell 
a működéshez.
- Korábban azt vártuk a képviselőtől, 
hogy helyi bajokon, gondokon, 
fejlesztésekben tud segíteni.
- Éppen a már említett tegnap esti 
találkozón is kaptam töltést, hisz
vállalok m enedzselést. Volt már
Nyíracsádon is olyan jellegű  kérés, 
amit m enedzselten a Pénzügym i
nisztériumban. Úgy gondolom, hogy
precedens értékű, ami Nyíracsádon  
történik. A község mindig m egfelelő  
időben lépte meg azt, ami kellett és  
ennek eredm énye, hogy útjainak nagy 
része portalanított, hogy gáza van, 
szennyvízhálózata alakul.
Gondolom, hogy a szennyvíz
hálózat-fejlesztés feltétlenül fontos, 
gondolom, vannak még olyan utcák, 
m elyeket portalanítani kell, gondo
lom, a városiasodás felé menő arculat 
kialakításának területén van mit
javítani, minthogy a polgárosodás felé  
haladva az emberi igényesség  nő, 
tehát mindig lesz feladat, é s  lesz  
mindig egy-egy minisztériumi 
tárcánál m enedzselni való. Úgy 
érzem , hogy a je len leg i 
testü let/vezetés is képes a mindenkori 
m egújulásra é s  az új keresésében  
élen  jár.
Én úgy gondolom, a hátralévő időben  
mindig meg fognak találni, hogy 
seg ítséget kérjenek é s  én szívesen  is 
adok ilyen segítséget.
- H átralévő id ő  került szóba. És három  
év m ú lva?
- Ezt nem tudjuk, a választók  
bizalmától függ, hogy a mostani 
intézkedések után milyen jövőképet 
fogunk tudni adni az állam polgárok
nak, illetve a bizalmat mennyire fog
juk megőrizni. Sem a hatalmi aro- 
gancia, sem a hazudozás nem fogja a 
polgárok bizalmát megnyerni. Csak az 
őszinte hideg fej é s  a következetes 
gondolkodás. Ha ebben sikerül e lőbb
re lépni, akkor majd meglátjuk. 
H ogyha az állampolgárok felism erik, 
hogy igen is érdem es volt áldozatot 
vállalnia é s  jól sáfárkodnunk a 
bizalommal, akkor nagyobb veszteség  
nélkül nézhetünk előre.
Én magam a bizalom erősödését é s  az 
igazmondás fontosságát fogom 
képviselni.

Vereb C saba

A község rendezési terve felülnézetből

Beszámoló a tavalyi 
gazdálkodásról

N yíracsád Község Képviselő
testülete m árcius 30-án tartotta 
legutóbbi soros ülését, m elynek 
napirendjén a következó'k szere
peltek:
1.) Polgárm esteri jelen tés 
Előadó: Dr. Katona Gyula polgár
m ester
2.) Beszámoló Nyíracsád Köz
ségi Önkormányzat és intézm é
nyei 1994. évi gazdálkodásáról, 
rendelet alkotás a zárszám 
adásról.
Előadó: Dr. Katona Gyula polgár- 
m ester
3.) Beszámoló az önkorm ányzati 
ingatlanvagyon hasznosításáról. 
Előadó: Varga Györgyné jegyző
4.) Különfélék
1.) Dr. Katona Gyula polgár- 
m ester tájékoztatta a testületet a 
két ülés között történt fontosabb 
esem ényekről tett in tézkedé
seiről. A jelen tésben  szerepelt, 
hogy a képviselő-testület felha
talm azása alapján a polgár-
m ester tárgyalást folytatott a 
Pénzügym inisztérium ban, illetve 
azt megelőzően a K incstári Va
gyonkezelő Szervezetnél a 
bükkaranyosi volt m unkásőr-
bázis tulajdonjogának átvétele 
érdekében. A képviselő-testület a 
lejárt határidejű  önkormányzati 
határozatokról szóló jelen tést és a 
polgárm ester intézkedéséről szóló 
tájékoztatót tudomásul vette
2.) A képviselő-testület m eg
vitatta az 1994. évi költségvetési 
gazdálkodásról készült beszá
molót, m ajd megalkotta a zár
szám adásról szóló rendeletet.
Az elm últ évben a képvise
lő-testület 2 0 7 .4 9 2 .0 0 0 ,- Ft-tal
gazdálkodott és kiadása is hasonló 
összegű volt. A testület 
m egállapította, hogy a gaz
dálkodás feltételei m ár 1993. 
évben is igen nehezek voltak, 
ugyanis az állami tám ogatás 
összege az előző évekhez vi
szonyítva nem em elkedett, helyi 
bevételekre pedig nem  szám ít
hatott még az Önkorm ányzat.

3.) A képviselő-testület átte
kintette a község tulajdonát ké
pező ingatlanok jegyzékét. Az 
ingatlanok egy része, m int példá
ul a helyi közutak, terek, parkok, 
vízi közmű forgalom képtelen, míg 
m ás részük mint például az 
iskolák, egészségügyi intézmé
nyek korlátozottan forgalom* 
képesek. Az Önkorm ányzat je
lentős értékű forgalom képes in
gatlanokkal rendelkezik, mini 
például a lakások, építési telkek, 
de tulajdonában van szántó, illetve 
erdő és gyep is.
A képviselő-testület a legna
gyobb körültekintéssel kíván az 
önkorm ányzati vagyonnal gaz-
dálkodni és elsődleges szem* 
pontja a vagyongyarapítás- 
U gyanakkor szükséges egye5 
belterületi telekrészek értéke* 
sítése, mivel azok hasznosítása 
önállóan nem  gazdaságos.
A képviselő-testület piaci áron 
építési telkeket is értékesít* 
am ennyiben e rre  kereslet
jelentkezik . Önkorm ányzati 1*' 
kások esetében értékesítés csak
ingatlanonkén t e lb írálás eseté
ben lehetséges.
4.) A képviselő-testület rendele' 
tével helyi adót - kom m unális ' 
állapított meg. (A rendelet szö
vege ezen szám ban közzétéve.)
A testület figyelem be vette, hogy 
ez év tavaszán milyen jelentős 
kiadásai vannak a családoknak, 
így ebben az évben 1 .000,- F1 
megfizetését írta elő, a második 
félévben. 1996. évtől az ad<> 
m értéke adótárgyanként teha1 
ingatlanonként 2 .0 0 0 ,-  Ft.
Helyi adó m egállapításával * 
község önkorm ányzata pályázatok 
e lb írálásánál kedvezőbb pozi' 
cióba kerül. A képviselő-testül^ 
tudomásul vette a telefonhálózat 
ünnepélyes á tadására  tett intézke 
déseket, majd egyedi ügyekbe' 
hozott döntést.

Varga G y ö rg y i
jegyző

Rendőrségi hírek
1995. február 01.
Sz. J. nyíracsádi lakostól
250.000,- Ft készpénzt 
tulajdonított el lakásából 
ismeretlen tettes.

1995. február 10.
Nyíracsád, Rózsa F. u. egyik 
lakásában gondatlanságból 
tűz keletkezett, a kár
40.000,- Ft.

1995. március 11.
Sz. A. nyíracsádi lakos 
Hajdúhadházon követett el 
betörést. A házkutatás során 
több bűncselekményre derült 
fény.

1995. március 23.
Cs. J. nyíracsádi lakostó1 
ismeretlen tettes 240.000/ 
Ft-ot tulajdonított & 
Eljárás folyamatban van, * 
tettes egyenlőre ismeretlen.

1995. április 01.
Nyíracsád Külső-Guth ZS* 
zsi büfét ismeretlen tett# 
feltörte.
Eljárás folyamatban.

1995. április 02.
S. Gy. lakásában gará* 
dálkodott, családját ves^ 
lyesen megfenyegette.



Iskola - gyermek - család
Az óvodákat, iskolákat segítő 
pedagógiai szolgáltatásokról

1985-ben a művelődési önkormányzat 
az Oktatási Törvény egyik csatolt 
miniszteri rendeletében hozta létre a 
megyei pedagógiai intézeteket, 
amelyek 1995-ben iinneplik 
fennállásuk első kerek évfordulóját. 
Ezek az intézmények a korábbi 
megyei pedagógus-továbbképző
intézetek jogutódjaként folytatták 
munkájukat, amelyeknek fő feladata a 
nevében már jelzett tevékenység volt. 
Létrehozásuk célja az volt, hogy a 
meghirdetett óvodai-iskolai önállóság 
segítői legyenek ezek az intézetek, 
amelyek elsősorban a szakmai 
feladatok megoldásának segítésére
szakosodtak.
A politikai rendszerváltás évei óta 
szerepük, feladatkörük megnőtt, 
elsősorban azért, mert az iskolák, 
óvodák a sztíkös anyagi források 
közepette rá vannak kényszerítve 
arra, hogy feltárják rejtett 
tartalékaikat, és  belülről próbálják 
megújítani pedagógiai hitvallásukat, 
Programjukat. Ehhez elsősorban azzal 
tud hozzájárulni a szakmai 
szolgáltatás, hogy a pedagógusok 
'gényeinek megfelelően szervezi 
továbbképzésüket, segíti a vezetők 
képzését, továbbképzését.
Kik vehetik igénybe ezeket a
szolgáltatásokat?
A pedagógusok, az iskolák, az 
önkormányzatok és más 
iskolafenntartók, az iskolával
kapcsolatban álló személyek, a 
szülők, az oktatási bizottságok tagjai 
és termé8zetesen a tanulók.
^ szakmai szolgáltatásban ki- 
emelkedő szerep jut a szakta
nácsadóknak. A szaktanácsadó olyan 
felkészült, hosszabb iskolai 
gyakorlattal rendelkező pedagógus, 
akihez az iskola igazgatója, az egyes 
pedagógusok fordulhatnak szak mai

segítségért, legfőképpen akkor, ha 
mindennapi munkájuk végzése 
közben elakadnak, segítségre 
szorulnak. A szaktanácsadó az iskolai 
munkaközösségekre támaszkodik, 
velük dolgozik, ha pedig nincsenek, 
akkor . igyekszik létrejöttüket 
elősegíteni. ő  serkenti belső 
értékelésre, önértékelésre az
iskolában dolgozó tanítókat, 
tanárokat. 1995. februárjától a 
megyei önkormányzat pozitív 
hozzáállásával és az anyagi feltételek 
megteremtése révén már több mint 
harminc szaktanácsadó segíti 
Hajdú-Bihar megyében az
óvodai-iskolai munkát.
Emellett nem becsülhető le 
természetesen azoknak a
szolgáltatásoknak a köre sem,
amelyek direktebb formában 
nyújtanak szolgáltatást az iskoláknak, 
a tanulóknak és a szülőknek.
Ide tartoznak azok az információkat 
tartalmazó kiadványok, tanulmányok, 
nyomtatott segédanyagok, amelyeket 
rendszeresen eljuttatunk az iskolákba. 
Közülük is kiemelhető a minden 
hónap elején megjelenő kis újság a 
„Hírmondó,” amely teret ad iskolák 
bemutatkozására, különböző
rendezvények, továbbképzések
ismertetésére, közli a versenyek 
időpontjait, ismerteti a győztesek 
nevét, új kiadványokat ajánl, stb. 
Ehhez kapcsolódik a több mint 
30.000 kötetből álló megyei 
pedagógiai szakkönyvtár, amely a hét 
minden napján nyitva áll az olvasók 
előtt.
Külön tankönyvtárat üzemeltetünk, 
ahol pedagógusok, szülők
ismerkedhetnek meg az iskolákban 
használt tankönyvekkel, segéd
anyagokkal, segítséget nyújtunk 
ahhoz, hogy milyen könyveket

válasszanak a tankönyvpiacról.
Mindemellett pedagógiai tárgyú 
videotékánk több mint 1.000
felvételéből kölcsönözhetnek az
érdeklődők. A Hajdú-Bihar Megyei 
Pedagógiai Intézetben működik a 
pályaválasztási tanácsadás is, amelyet 
szinte egész évben folyamatosan 
keresnek fel szülők, tanulók, iskolák 
és kapnak naprakész információkat a 
továbbtanulási lehetőségekről.
A nevelők, az iskolák, az 
önkormányzatok azért irigylik a 
szolgáltatásokat, mert meg vannak 
győződve a belső fejlesztés 
szükségességéről. Napjainkra
világszerte általános felismeréssé 
vált, hogy az iskolában művelt, 
rugalmasan gondolkodó, önálló, 
tanulásra képes személyiségeket kell 
nevelni, és ezt a hagyományos, a csak 
„oktató” módszerekkel nem lehet 
megvalósítani. Ilyen diákot azonban 
csak önálló pedagógus nevelhet, tud 
nevelni.
Ehhez kíván segítséget nyújtani a 
formálódó Nemzeti Alaptanterv, 
amely a minden iskolában egyaránt 
elsajátítandó alapműveltség-anyagot 
és a tanulókkal szemben támasztott 
követelményeket tartalmazza.
Néhány héttel ezelőtt gyűjtöttük össze 
azokat a megyei tapasztalatokat, 
amelyeket széles közvéleménykutatás 
előzött meg. Több mint 130 iskola írta 
meg véleményét ezzel kapcsolatban. 
Ez lesz majd reményeink szerint az a 
dokumentum, amelyre ráépülhet 
minden iskola saját pedagógiai 
programja és azok a helyi tantervek, 
amelyek alapján megvalósul majd a 
tanítás-tanulás folyamata az egyes 
iskolákban.

H erpai Imre
M Pl-igazgató

Két nyíracsádi tagja van...
A megyei közgyűlés

1994. december 11-én az
°nkormányzati választások alkalmával a l  , .

nelyi önkormányzat, a kisebbségi 
önkormányzat és a polgármesterek 
Riasztása mellett a megyei 
önkormányzat megválasztására is sor 
került.

Hajdú-Bihar megyében - az ország 
többi megyéjéhez hasonlóan - nagyon 
s°k párt és társadalmi szervezet 
állított listát abból a célból, hogy 
Jelöltjeit a megyi közgyűlés tagjai 
sorába juttassa. Végül is ez a cél 7 
pártnak és 3 társadalmi szervezetnek 
S1 ,er^ ' A közgyűlés 40  mandátumát 

Övetkezőképpen kapták meg ezek 
^Pártok: MSZP 15 fő, SZDSZ 4 fő, 
MDF 3 fó, KDNP 3 fő, FKGP -MIÉP 

(rp. FIDESZ 3 fő, Munkáspárt 1 fő, 
iszamenti Települések Térség

ül esztő Társulása 1 fő, 
aJ óvárosok Szövetsége 1 fő,

^yugdíjasszövetség 1 fő.
 ̂e m kis örömére szolgálhat a falunak, 
°£V két lakosa is tagja lett a 

]Jj^gyegyű|£Snek. Dr. Katona Gyula az
FId Í  Láyer József pedig a
{ SZ listavezetőjeként került a 
n s^ le tbe. Ez azért is szép siker, mert 
t d ^ ° n S°k ’ nálunk nagyobb 

épülésnek nincs képviselője a 
p j^ g y ü lé sb e n . (A környezetünkből 
v ' Hajdúhadház, Nyíradony,
^nosp ércs).

V̂ |asz,ási eredmények törvényerőre 
28 ^  C(̂ se “tán 1994. december

a,aku|6 v . ÖSSZC a me^ e^yű,és

Az alakuló ülésen megválasztottuk a 
közgyűlés elnökét, alelnökeit, és a 
Pénzügyi Bizottságot. A közgyűlés 
elnöke Szilaj Pál MSZP-s képviselő, 
egyik alelnöke Fekete László 
SZDSZ-es, másik alelnöke Gáli Ákos 
KDNP-s képviselő lett.
A megváltozott társadalmi környezet, 
a megyegyűlés új összetétele, a 
megye előtt álló megnövekedett 
feladatok hatására szükségessé vált, 
hogy új Szervezeti és Működési 
Szabályzat készüljön. Ennek
előkészítésére ideiglenes bizottságot
választottunk, melynek elnöke Dr.
Katona Gyula lett.
Néhány szót a közgyűlés feladatairól: 
Megyénkben a közgyűlés tart fent és  
üzemeltet többek között 5  
nevelőotthont, 3 gyógypedagógiai in
tézetet, 8 szociális otthont, 1 kö
zépiskolát, 1 középiskolai kollégiu
mot, 4 megyei közművelődési in
tézményt, 4  egyéb, pedagógiai szak
szolgáltatást nyújtó intézményt. A 
fenti intézmények üzemeltetése 
mellett még nagyon sok egyéb jellegű 
feladata is van a közgyűlésnek, 
amelyek megoldására nem tart fenn 
intézményt.
Ezen feladatok végrehajtásának 
irányítását bizottságok végzik. 
Összesen 8  bizottság alakult: 
Egészségügyi és Szociálpolitikai 
Bizottság, Gazdasági Koordinációs 
Bizottság, Idegenforgalmi Bizottság, 
Közoktatási, Művelődési, Ifjúsági és 
Sportbizottság, Nemzeti és Etnikai

Kisebbségek Bizottsága, valamint az 
Ügyrendi Bizottság.
Az Ügyrendi Bizottság elnöke Dr. 
Katona Gyula, a Nemzeti és Etnikai 
Kisebbségek Bizottsága elnöke Láyer 
József lett.
A Bizottságok elnökei egyúttal 
tanácsnokok is, számukra működik a 
Tanácsnoki Fórum. A közgyűlés 
munkáját az Önkormányzat Hivatala 
segíti, amely 4  irodából áll. Ilyen 
módon törénik a fent vázolt feladatok 
végrehajtása.
1995-ben eddig 3 alkalommal volt 
megyegyűlés. Ezeken a következő 
fontos döntések születtek: 
Megválasztottuk a bizottságokat, 
elfogadásra került a megye 1995. évi 
költségvetése, a Szervezeti és
Működési Szabályzat.
Hosszas, minden részletre kiterjedő 
vita előzte meg a Megyei
Gyógyszertári Központ és a 
hozzátartozó gyógyszertári hálózat 
privatizációját, végül igazságos döntés 
született: a gyógyszertárak a
települések tulajdonába kerültek! 
Sajnos, csak nagyon vázlatosan és 
röviden lehet szólni a megyegyűlés 
munkájáról, az előtte álló
feladatokról. Munkánk sokrétű, 
összetett, felelősségteljes. Mindketten 
igyekszünk minél jobban megfelelni 
az előttünk álló feladatoknak.
Kérjük községünk lakosait, segítsék  
ezt a munkánkat!

Láyer József

Volt egyszer egy húsvét..
Húsvét másodnapján az jutott eszembe:
Egy teli vízipuskát vettem a kezembe.
Elindultam véle hímes tojást szedni,
Adjatok hát lányok, ha nem sajnáljátok!
Mert ha sajnáljátok, vízipuskám készen:
Ablakidon betartom, nyoszolyádra 
zúdítom.

Húsvéthétfőn hasonló köszöntések hangzanak el a lányos 
házakban az egész országban, megőrizve e szép régi ter
mékenységvarázsló népszokást. A locsolás ősi katolikus rítus 
keresztényiesített formája. Részben a keresztelésre, részben arra 
a legendára utal, amely szerint a Jézus feltámadását hirdető 
jeruzsálemi asszonyokat locsolással akarták volna a zsidók 
elhallgattatni, a Jézus sírját őrző katonák vízzel öntötték le a 
feltámadás hírét vivő asszonyokat. A fiatalok locsolkodása 
kölnivel, rövid versikék kíséretében adománykérés céljából újabb 
népszokás.
Régebben a fiúk a lányokat a kúthoz hurcolták, vízzel leöntötték, 
nehogy kelésesek legyenek.
A lányok igyekeztek elbújni a legények kedveskedése elől.
A locsolás jutalma általában a festett húsvéti tojás, amely az 
egyházi szimbolika szerint a sírjából feltámadó Krisztust jel
képezi. Kedden a lányok locsolták a legényeket.
A locsolás köszöntő versei kis eltéréssel az egész országban 
ismertek.
Álljon itt néhány kedvcsinálóként:

Szépen kérem az anyját 
Adja elő a lányát 
Hadd locsolom a haját!
Hadd nőjön nagyra,
Mint a csikó farka;
Még annál is nagyobbra,
Mint a Duna hossza!
Szabad-e locsolni?

*  *  *

E húsvét ünnepnek második 
reggelén
Tudják az már magik, mért jöttem 
ide én.
Hamar hát előmbe, százszorszép 
leányok,
Piros rózsavizem hadd öntözzem 
rátok!
Aztán nyugodt szívvel innen 
távozhatok,
Emlékül néhány szép piros tojást 
kapok.

*  *  *

Kelj fel párnáidról, szép ibolya virág; 
Nézz ki az ablakon, milyen szép a 
világ!
Megöntözlek szépen az ég 
harmatával.
Teljék a tarisznya szép, piros tojással.

Kivirradt a tavasz ma húsvét napjára, 
új életet öltött ismét föl magára.
En is e szent napon örömöt hirdetek, 
mert Jézus feltámadt! Ezen 
örvendjetek!
Már régen szokása minden 
kereszténynek:
örvendeznie e nap ifjúnak és vénnek. 
Én is köszöntöm hát ezen szent 
napunkat,
és hozzá is frissítem szép 
leánykájukat.
Mert hogy mit akarok, mert azt is 
megmondom,
öntözködni jöttem. Szóm nem is 
cifrázom.
Frissítő balzsamos víz is van 
kezembe,
ez hozta húsvétot emlékezetembe. 
Engemet öntöző Apollónak hívnak 
vizemből a lánykák mint virágok 
nyílnak.
Kérem hát alássan e háznak az urát, 
Engedje megönteni kedves 
leánykáját.

Illés G abriella

pa tik a
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A Petőfi tér nyugati oldala
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Mező György parókus megszenteli a húsvéti étkeket



Sorsfordulón
- riportkötet Ligetaljáról

Sokan nem  tudják, hogy 
mit takar ez a kifejezés: 
I.igetalja. Nem tudják, hogy 
H ajdú-B ihar megye tájilag 
legszebb részét nevezik így. A  
Ligetalja szónak lelke van, 
lírája, andalító költészete, o tt 
látjuk a legszebb magyar 
szavak között. A Nyírség 
lankás vidékének déli, alsó 
része ez, olyan fantáziam ozdító 
vidék, ahol a  hom ok az 
uralkodó talajfajta, ahol erdők, 
ligetek tarkállanak, fafajták 
váltják egymást, tisztások 
m utatkoznak, dombocskák, 
halm ok találtatnak s 
következésképpen völgyek, 
völgyecskék. Jó  errefelé utazni. 
Aki Biharból vagy a H ortobágy 
felől érkezik, annak nagy 
meglepetés a szem nek 
kellemes táj, s egyáltalán m ár 
az is, hogy van erre  látnivaló. 
Hogy jó  beleszippantani a 
levegőbe. H a hőség van, jó  
bem enekülni az erdőbe a 
forróság elől, vannak lombok, 
enyhet adó helyek. H ívogatnak 
a hátak, a dom bok, a hajlatok, 
a m élyedésekben m egbúvó 
vizek. A  Sorsfordulón című, 
nem régiben D ebrecenben 
megjelent könyv szerzője erre  
a tájra való, Bagam érban 
született. Jó  ism erője 
szülőföldjének, s hivatásánál 
fogva rem ek szószólója, 
prókátora is. T aar Ferenc 
életének céljai között ugyanis 
o tt szerepelt az is, hogy 
szülőföldje fejlődését elő
segítse, annak m indenkeppen 
hasznára legyen. T aar Ferenc 
(akit nyugodtan m ondhatunk 
országosan ism ert írónak) a 
szerzője a Sorsfordulón című 
könyvnek, amely ennek a 
tá jnak a közelm últját vizsgálja, 
je lenét faggatja, s lehetséges 
jövőjét helyezi kilátásba.

A mély elkötelezettséggel 
és érdekeltséggel m egírt könyv 
sajnálatos m ódon csak mintegy 
félezer példányban látott 
napvilágot a Területfejlesztés 
című könyvsorozat negyedik 
kötetként. A  kiadó a megyei 
közgyűlés volt, s a  ligetaljai 
önkorm ányzatok segítették az 
életre hívását.

Nyíradony, Nyíracsád, 
N yírmártonfalva, Nyírábrány, 
H ajdúsám son, Fülöp és
V ám ospércs a kötet
riportjainak helyszíne, ezek a

települések alkotják Ligetalját. 
Többnyire Nyír előtaggal 
kezdődnek a falunevek (persze 
A dony város már),

V ám ospércs és H aj
dúsám son elüt a többiektől a 
hajdú múltjával. Az íróra jó  
benyom ást te tt Fagyai Barna 
polgárm ester, így jellemzi őt a 
könyvben: „Választékosán
öltözött, kifogástalan m odorú, 
intelligens em ber és vállalkozó, 
ez azt is jelenti, hogy bátor 
em beri, meri vállalni a 
lehetőségek és a kudarcok 
közötti m anőverezést, m ásrészt 
kellően tapasztalt is.

Fagyai B arna nem  káder, a 
közakarat ü ltette a pol
gárm esteri székbe, bizalmi 
alapon”.

A  vele készített interjúból 
kiderül, hogy a faluban a 
legsúlyosabb gond a föld- 
tulajdon helyzetének tisztá
zatlansága. 1991 m ájusát 
írtunk akkor.

A  lakosság lélekszáma 
5200 fő, s mint általában 
mindenhol az országban, itt is 
a nők vannak többen, 2700-an. 
2500 volt a  m unkaképes 
lakosság szám a, a nyugdíjasok 
1100-an voltak.Taar Ferenc a 
polgárm ester javaslatára 
találkozott V arga Lajossal, a 
„hiteles em berrel”.

Beszélgetőpartnerét m eg
nyerőnek írja le az író. „Lajos 
bácsi tekintélyes, komoly 
em ber, a m egtestesült tem - 
pósság és nyugalom, s a 
paraszti bölcsesség m intaképe.

M ozdulatai kim értek, 
beszéde megfontolt. A rca 
legszebb férfikor ellenére még 
sima és pirospozsgás. Tartása 
erőteljes, olyan típusú em ber, 
akin nehezen fog az idő”. Vele 
is a földkérdés alakulása a 
legfőbb téma.

A falvak sorsát tárgyaló
szövegrészeket képek
illusztrálják, a vám ospércsi 
fejezethez nyolc fotót mellékelt 
T aar Ferenc, a képeken a 
községháza, a főutca, a
reform átus tem plom , a
lélekharang, a reform átus
im aterem  látható, az egyik egy 
cigánycsaládot ábrázol, egy 
1993-ban készült egy lo vas
versenyen, a nyolcadik pedig
1991-ben a föld

íyolcadik f 
foglalásról.

Erdei Sándor

Családi házak 
villanyszerelése 
kedvező áron!

Krasznai László
villanyszerelő

vállalkozó

4 264  Nyírábrány 
Vámospércsi u. 8. 

Érdeklődni: 
Nyíracsád, Szatmári u. 62. 

Telefon: 2 0 6 -3 5 5 .

P atalenszk i A ttila : A  Pál utcai f iú k

A nyíracsádi rajzszakkör
Szakkörünk az 1993-94- 
es tanévben alakult.
A csoportvezetőnk Vereb 
Csabáné, aki meghirdetett 
egy olyan szakkört, ami a 
jó kézügyességű diákok 
számára indulna.
Eleinte kevesen jelent
keztek, de később a je 
lentkezők létszáma egyre 
inkább megnövekedett. 
Csoportunk minden szer
dai napon gyülekezik a 
Dózsa György Művelődési 
Házban, és itt készítik a 
szakkörösök korukhoz 
megfelelően a remek kis 
munkákat. Tanárnéni több 
pályázattal segítette kö
zösségünk anyagi hely
zetét.
A megnyert pénz egy 
részéből vettünk különféle 
munkaeszközöket.
(Pl. olajfesték, ecset, 
rajz-szén stb.)

*  *  *  *

Eredményhirdetés

„Olvasási élményem” 
című pályázaton a zsűri 
döntése alapján az 
alábbi helyezést érték 
el a sikeres rajzolók:

I.Á rva Anita 8.a.
II.Birki Helga 5.a.
Béres Tamás 6.a.
III. Kerezsi Ágnes 6.b.
IV. Patalenszki Attila 
6.a.
Vasvári István 4.b. 
Hutóczki Norbert 5.a.

Külóndíjat kapott: 
Szabó Ádám 6.a.

Jutalomban részesült: 
Kerti József 6.a. 
Gulyás Gergő 4.b. 
Mécséi Nóra 5.a. 
Bálega János 4.a. 
Tamás Annamária 6.a. 
Karácsony János 6.a. 
Verdes Ferenc 7.a. 
Brehovszki Szilvia 6.a.

Patalenszki Zsuzsanna 
3.b.
Tóth Veronika 3.b. 
Ratku Zoltán 4.b.

Óvodáskorúak:
I. Lovas Flóra
5 éves
II. Varga Ádám
6 éves 
Gugg Tibor 
6 éves
III. Szőke Judit 
6 éves
Kié Tünde
6 éves
Antal Balázs
6 éves
Kónya István
6 éves
Karácsony Péter 
4 éves

Jutalomban részesült: 
Kovácsné Csik Ágnes 
csoportja
Illés Jánosné csoportja 
Duczár Jánosné 
csoportja

A Nyíracsádi Községi 
Önkormányzat 

Képviselő-testületének 
6/1995.(111.31.) ÖR. sz. rendelete a 

magánszemélyek kommunális 
adójáról

A megmaradt összegből 
kirándulni mentünk. Tanár 
néni és a Művelődési Ház 
dolgozói minél több és 
érdekesebb pályázatokat 
hirdetnek, amin termé
szetesen az Általános 
Iskola tanulói, sőt az 
óvodások is részt vesz
nek.
A legutóbbi hirdetést a 
Községi Könyvtár szer
vezte. Témája: irodalmi 
művekből egy-egy illuszt
ráció.
Nagyon sokan festettek, 
rajzoltak.
Díjazásra 7 gyerek műve 
került, munkájukért érté
kes könyvjutalmat kap
tak. Köszönjük a Műve
lődési Ház és a könyvtár 
támogatását, segítségét.

Kerezsi Ágnes 
Árva Anita

A képviselő-testület a helyi 
önkormányzatokról szóló 
1990. évi LXV. törvény 16. § 
(l)-ben  biztosított jog
körében, figyelemm el a helyi 
adókról szóló 1990. évi C. 
törvényben (továbbiakban 
Htv.) foglaltakra az alábbi 
rendeletet alkotja.

1.§
Nyíracsád Község képvi- 
selő-testülete a helyi adókról 
szóló 1990. évi C. törvény 
felhatalmazása alapján a 
magánszemélyek kommu
nális adóját vezeti be.
2 .§
A z adó alanya, tárgya
M agánszemélyek kommu
nális adója fizetési kötele
zettség terheli azt a magán- 
személyt, aki a naptári év 
első napján a község belte
rületén lévő:
a .)  építm ény tulajdonosa,
b .)  beépítetlen földrészlet 
(telek) tulajdonosa
c .)  nem magánszemély tu
lajdonában álló lakás bérleti 
jogával rendelkezik.
3 .§
A z ad ók öte lezettség
k e le tk ezése , m egszűnése
( 1 )  A z adókötelezettség  
építm ény esetén a haszná
latbavételi, illetőleg a fenn
maradási engedély kiadását 
követő év első napján kelet
kezik.
A z engedély nélkül épült 
vagy használatbavett épít
mény esetén az adókötele
zettség a tényleges haszná
latbavételt követő év első  
napján keletkezik.
( 2 )  A z adókötelezettség  
megszűnik az építm ény 
megszűnése évének utolsó  
napján.
A z építm énynek az első  
félévben történő m eg
szűnése esetén a második 
félévre vonatkozó adóköte
lezettség megszűnik.
(3 )  A z építm ény haszná
latának szünetelése az 
adókötelezettséget nem  
érintik.
( 4 )  A z adókötelezettség a 
földrészlet belterületté m i
nősítését követő év első  
napján keletkezik.
(5 )  A  lakásbérleti jog esetén  
az adókötelezettség a lakás- 
bérleti jogviszony létrejöttét 
követő év első napján ke
letkezik és a jogviszony 
m egszűnése évének utolsó 
nap ján szűnik meg.
( 6 )  A lakásbérleti jogvi
szonynak első félévben 
történő megszűnése esetén a 
második félévre vonatkozó 
adókötelezettség megszűnik.
4 .§
A z adó m értéke
A 2.§-ban meghatározott 
adótárgyanként, illetőleg

jo g o n k é n tlakásbérleti 
2.000,- Ft/év.
5.§
A dókedvezm ények
(1 )  Ha a magánszemély 
kommunális beruházást hajt 
végre, vagy ilyen beruházás 
céljára befizetést teljesít, 
akkor a saját beruházás 
számlával igazolt ellenértéké 
a beruházás befejezésének 
évében, illetőleg a befizetés 
támogatással csökkentett 
összege a befizetés évében 
fevonható a beruházás helye 
szerint illetékes önkor
mányzat által megállapított, 
az adott évben esedékessé 
vált helyi adóból.
(2 )  Ha a helyi adó éves 
összege nem éri cl az (1) 
szerint levonható összeget, a 
levonási jog a megnyíltát 
követő négy naptári évben 
esedékes helyi adóval 
szemben érvényesíthető.
6 .§
(1 )  Az adóalanyt egy 
meghatározott adótárgy 
esetében csak egyféle adó 
m egfizetésére lehet kö
telezni.
7 . §
Az adó bevallása
(1 )  Az adóbevallás, adó
előleg és az adó m egfizeté
sének esedékességét a kése
delmi pótlék mértékét, to
vábbá a mulasztási birság és 
az adóbírság alkalmazását az 
adózás rendjéről szóló 1990. 
évi XCI. tv. állapítja meg.
(2 )  A z c rendeletben szabá
lyozott magánszemélyek 
kommunális adójára fi
zetésre kötelezettek legké
sőbb 1995. június 30-ig az 
erre a célra rendszeresített 
nyom tatványon adóbevallást 
kötelesek adni.
(3 )  Nem kell újabb bevallást 
adni a (2) foglalt esetben 
mindaddig, ameddig a helyi 
adót (adókötelezettséget) 
érintő változás nem 
következett be.
8. §
Az adó megfizetése
( 1 )  A magánszemélyek 
kommunális adóját évi két 
egyenlő részletben
- az adóév március 15-ig, 
illetve
-szeptem ber 15-ig fizethetik  
mc8 jogkövetkezm ények 
nélkül.
(2 )  Az 1995. évben a 
második félévi esedékes adót 
kell megfizetni.
9 . §
Záró rendelkezések
Ez a rendelet a kihirdetés 
napján lép hatályba.

Dr. K atona Gyula sk. 
po lg á rm ester

Varga G yörgync sk.
je g y ző

NYÍRACSÁDI ÉLET Nyíracsád havonta m egjelenő lapja. Szerkeszti a szerkesztőbizottság. Szerkesztőség: Polgárm esteri H ivatal 4262 Nyíracsád, Kassai út 4. Telefon: 1 
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